

Chronicon

GENERALIA

Analecta Praemonstratensia

In *Dizionario degli istituti di Perfezione*, t. I (1974), col. 543, specialis articulus inseritur de nostro periodico: *Analecta Praemonstratensia*. (J.B.V.).

Archivalia

In de *Inventarisreeks van het Rijksarchief in Noord-Brabant* te 's-Hertogenbosch verscheen in 1978 als nr. 22 in twee delen de *Inventaris van de collectie Cuypers van Velthoven, 1320-1870*, verzorgd door de archivarissen TH.F. van Litsenburg en G.C.M. van Dijck. De collectioneur-historicus Prosper Cuypers van Velthoven (geboren 1803) was geïnteresseerd in de geschiedenis van Brabant en besteedde zijn leven grotendeels aan het verzamelen van archivalia in Nederland en België en aan het vervaardigen van duizenden afschriften. Deze enorme collectie werd door het Rijksarchief in 1883 verworven en is thans volledig geïnventariseerd in 2857 nummers. Aangaande de Orde en haar Brabantse abdijen signaleren wij de volgende stukken.

St. Martin de Laon en Orde:

nr. 2225. Vidimus door notaris Petrus Alutarii alias de Farra clericus van het bisdom Laon op verzoek van Petrus, abt van de Premonstratensers aldaar, van de bul van paus Clemens III van 19 april 1187, waarin hij abt Hugo en de orde in zijn bescherming neemt, 1409. 1 Charter. N.B. De tekst van de bul van 1187 staat niet in de *Annales* van Charles L. Hugo (1724).

Van de andere abdijen noteren wij hier slechts de nummers, waar de stukken, originelen en afschriften, uitvoerig in de *Inventaris* staan beschreven.

Tongerlo, nrs. 559, 594, 595, 2046, 2053, 2054, 2055;

Oosterhout, nrs. 1152, 1353, 1575, 1577, 1579-1582;

Postel, nrs. 402, 3387;

Antwerpen, nrs. 558, 3385. (H. v. B.)

Bibliothecae

P.A. WEISSENBERGER, *Schicksale und Exlibris der Bücherei des ehemaligen Prämonstratenserstifts Obermarchtal/Donau in Gutenberg-Jahrbuch*, 1976, pp. 474-481; A. LOHMULLER, *Die Bibliothek des Prämonstratenser Reichsstiftes Ursberg 1125 bis 1803 in Jahrbuch des Vereins für Augsburger Bistumsgeschichte*, 1976, X, pp. 281-301. (J.B.V.).

Heraldica

In *Dizionario degli Istituti di Perfezione*, t. I (1974) coll. 776-788, agit A. DIMIER, O. Cist. Ref. (+) de *Araldica Monastica*. Stemma nonnullarum abbatiarum Praemonstratensium indicantur. In specie: Thenailles (col. 780); Chaumont (col. 781); Rüti (col. 782); Septfontaines-en-Bassigny (J.B.V.).

Liturgica

Dans la collection *Studi e testi*, sous le n° 279, vient de paraître un gros livre de Mgr A.-G. MARTIMORT: *La Documentation liturgique de dom Edmond Martène. Etude codicologique* (Città del Vaticano, Biblioteca apostolica vaticana, 1978). L'A. a recherché avec soin les sources utilisées par dom Martène, spécialement pour le *De antiquis Ecclesiae ritibus*. Le savant bénédictin avait eu sous la main un certain nombre de manuscrits présentant les us de Prémontré. Pp. 55-56, n° 37, et p. 307, n° 538: sous la fausse appellation de: *Autissiodorensis ecclesiae missale*, il s'agit en fait du ms. Paris, B.N., latin 833, que M. Pl. Lefèvre avait pensé pouvoir peut-être attribuer au prieuré prémontré de Saint-Etienne-à-Arnes (actuellement département des Ardennes, ancien diocèse de Reims).

P. 126, n° 152, et p. 371, n° 735. — Dans l'édition de 1736, dom Martène a ajouté une note, concernant le *Vetus ordinarius Praem.*, qui est daté de 1228-1236, et est toujours conservé actuellement à Grimbergen.

Pp. 168-169, n° 228: il ne s'agit pas d'un manuscrit, mais du texte de l'*ordinarius*, tel qu'il a été édité dans Lepaige, *Bibliotheca*, aux pp. 892-921.

Pp. 521-513, n° 1136, un manuscrit que dom Martène intitule: *Primaria instituta canonicorum Praemonstratensium, ex ms. bibliothecae S. Victoris [Parisiensis]*, et qui est devenu le ms. Paris, B.N., latin 14.762. La législation prémontrée contenue dans ce manuscrit semble devoir être datée des environs de 1170. (X.L.O.).

Ce manuscrit Paris, B.N., latin 14.762 vient d'être réédité dans le livre de P. LEFEVRE-W. GRAUWEN, *Les Statuts de Prémontré au milieu du XII^e siècle*. *Bibliotheca Analectorum Praemonstratensium*. Fasc. 12. Avec introduction et tables. (J.B.V.).

S. Norbertus

Dans la collection: *Mediaevalia lovaniensia*, éditée conjointement par les Presses de l'Université de Louvain et par M. Nijhoff de Nimègue, viennent de paraître les actes d'une conférence internationale qui s'est tenue à Louvain, du 13 au 16 mai 1973 (cinq années déjà...). Ce volume est intitulé: *The Concept of heresy in the Middle Ages (11 th-13 th C.)*, et les éditeurs scientifiques en sont les professeurs W. Lourdaux et D. Verhelst. A signaler tout particulièrement la communication de Stanislaw TRAWKOWSKI, «Entre l'orthodoxie et

l'hérésie: *Vita apostolica et le problème de la désobéissance*», aux pp. 157-166. L'A. parle de Saint Norbert (et de Tanchelin), aux pp. 163-164. Il fait remarquer que l'archevêque de Cologne, après avoir examiné Tanchelin, l'avait fait remettre en liberté, et que Tanchelin avait également fait appel au pape. L'A. ajoute alors: «les accusations [d'hérésie] devraient être examinées avec une précaution encore plus grande. Dans les polémiques on abusait excessivement du terme 'hérétique'; les contemporains s'en plaignaient». (X.L.O.).

Vitae Norberti

Zopas verscheen een boek van William UBREGTS, *Textes et Pierres: Le château de Corroy au Moyen Age et au début des Temps Modernes*, Gembloux-sur-Orneau, 1978, in 8°, 177 blz. De auteur bestudeerde uitsluitend het kasteel en vermeldde wel dat Corroy in 1312 *castrum* werd genoemd, doch niet dat de *Vitae Norberti* Corroy-le-Château omstreeks het midden van de 12de eeuw vermeldten als een *villa*, waar Norbertus zijn taak als vredestitelier zou hebben uitgeoefend nadat hij het nabijgelegen Gemblours had bezocht (*Vita A*, MGH., SS., XII, blz. 677; *Vita B*, AA.SS., dl. I juni, blz. 818). Wat het kasteel betreft schijnen er geen getuigenissen te bestaan voor 1312. (W.M.G.).

PARTICULARIA

Anselmus Havelbergensis

Dans un article du *Dictionnaire de Spiritualité*, 1978, t. 10, fasc. LXVI-LXVII (auteurs: A. SOLIGNAC et L. DONNAT), consacré à *Marthe et Marie*, on note: Anselme de Havelberg (†1158), pour mettre en relief le *ministère canonial*, retrouve l'interprétation d'Ambroise sur la complémentarité de Marthe et de Marie, mais en l'appliquant au Christ enseignant: Modèle de la suprême contemplation, modèle de l'action parfaite, il a donné en sa personne l'exemple de l'une et de l'autre; par ces paroles et par ces actes, il a fixé pour tous les chrétiens, spécialement pour les apôtres, les normes de bien vivre. (*Ep. apologetica pro canonicis regularibus*: PL., t. 188, coll. 1131-1133). (J.B.V.).

Averbode

Ter gelegenheid van de restauratie van de Blerickse pastorie heeft de historische werkgroep van Blerick in 1978 een verdienstelijk en mooi geïllustreerd boek uitgegeven van 128 bladzijden: «Blerick. Een Pleysantigh Huys. Pastorie en Pastoors in een Noordlimburgse parochie». — Blerick was een van de 30 geïncorporeerde parochies van Averbode en werd van 1219 tot 1837 door confraters bediend. De pastoor en zijn woning vormen de centrale plaats in dit boek. De pastoor was zielzorger en beheerder van de goederen. Geestelijke en

tijdelijke belangen waren er door elkaar geweven. Voortdurend werden de abdij en de abt in het parochiebeheer betrokken, vooral wanneer het op bouwen aankwam. Pastoor Panhuysen, een bouwheer, noemt zijn pastorie een «pleysantigh huys» alhoewel het leven te Blerick geen permanente bloeiende wijngaard kan genoemd worden. (D.D.C.).

Belgium

In de loop van 1978, verscheen, te Geel, *Jaarboek 14 (1975-1976) van de Vrijheid en het Land van Geel*. 175 bll. — Verschillende «Praemonstratensia» worden erin vernoemd, en ten dele, behandeld. Een eerste artikel, opgesteld door M. KOYEN (†) en M. DE BONT (bll. 3-26) behandelt *De hervorming van het gasthuis van Geel*; volgt daarop een tweede artikel van M. KOYEN, *Het gemeentewapen van Geel*. (bll. 27-34); een derde artikel van M. KOYEN, *Het erevaandel van Geel* (bll. 35-44). Eredeken LAUWERIJS, schrijft over *Olen in oorlogstijd* (bll. 81-130); de rol van pastoor Heylen, Tongerloensis, te dien tijde pastoor te Olen, wordt erin herhaaldelijk aangehaald en geloofd in de periode van de Fr. Revolutie en bezetting. Ten slotte wordt erin een gedokumenteerd artikel gepubliceerd van V. VAN GENECHTEN (†), Averbodiënzer, over: Averbode en Veerle. *Het weiderecht op bepaalde weiden van de abdij van Averbode. Een drie eeuwen durende twistzaak.* (J.B.V.).

Bellpuig (Bellipodium)

Liber *Historia de Santa Maria de Bellpuig de las Avellanas* olim conscriptus a Caresmar, O. Praem. (†1791), prodiit, anno 1977, hispanice translatus auctore E. CORREDERA GUTIERREZ. (J.B.V.).

Berna

In het werk van G. C. P. LINNSEN, *Werkgeversorganisatie in katholiek patroon; een schets van het ontstaan en uitbouw van de diocesane verenigingen van werkgevers in het zuiden van Nederland, 1915-1940* (*Bijdragen tot de geschiedenis van het Zuiden van Nederland*, Tilburg 1978, deel 41) wordt in woord en illustratie ook aandacht geschonken aan Pius Lambertus van Aken, 1876-1938, een van de vier sociale werkers van de Abdij van Berne, die tot dusver het minst bekend is geworden. Toch heeft Van Aken bij het tot stand komen van een katholieke werkgeversorganisatie in Nederland een grote rol gespeeld. Hij redigeerde vanaf 1907 «Ons Dekblad», vanaf 1910 «Het Patroonsblad» geheten, stichtte op 2 december 1915 als landelijke organisatie de Algemene R. K. Werkgeversvereniging, en was vier jaar later ook bij de regionale organisatie van de R. K. Werkgeversorganisatie in het Diocees Den Bosch ten nauwste betrokken. Hij zou een van de emancipatoren voor de werkgevers blijven, en verdedigde in zijn brochure «Het solidarisme» een christelijke

maatschappijopvatting, die zowel de gevaren van het liberalisme als van het socialisme trachtte te vermijden.

Tussen bl. 64 en 65 treft men een fraaie getekende portretstudie aan van Van Aken, die vervaardigd werd door Huib Luns, alsmede een groepsfoto. Specimina van de door Van Aken geredigeerde werkgeversbladen zijn afgebeeld tussen bl. 48 en 49. Op bl. 55-56 vindt men een aanzet voor een curriculum vitae, en verder verspreid door het boek gegevens over zijn sociale activiteit. (A. v.d. H.).

In *Bossche Bijdragen*, 1940-1941, deel 17, blz. 19-243 publiceerde A. M. FRENKEN indertijd *Het dagboek van prelaat Jan Moors, 24 juni 1637-einde 1639* volgens het origineel handschrift, dat zich in het archief van de abdij bevindt. Niemand beseftte op dat moment, dat bedoeld dagboek nog een voorganger heeft gehad, dat eind 18de eeuw zeer waarschijnlijk te Vilvoorde berust heeft en dat na de franse Revolutie langzamerhand volkomen in vergetelheid geraakte.

Prof. M. G. SPIERTZ van Nijmegen signaleerde in september 1978, dat in het Algemeen Rijksarchief te Brussel zich Handschrift 761 A bevond, een « *Memoriael van den heer prelaet van Berne, beginnende den vijftienden Novembris 1634* », en dat tot en met 23 juni 1637 is voortgezet. Het handschrift in smal folio, 317 × 100 mm., telt 92 folios, waarvan 191 bladzijden beschreven zijn met notities van dag tot dag, gedurende de eerste vijf weken in het Nederlands, daarna uitsluitend in het Latijn. De transcriptie van het zeer moeilijk leesbare handschrift is inmiddels ter hand genomen door G. van der Velden, die met een paar confraters een uitgave wil voorbereiden. (A. v.d. H.).

In het voorjaar van 1979 verscheen in de reeks *Bijdragen tot de geschiedenis van het Zuiden van Nederland*, respectievelijk als deel 42 en 43 zowel een bronnenuitgave als een studie; bij de eerste publicatie behoort H. VAN BAVEL tot een van de vier auteurs, terwijl het tweede werk geheel van de hand is van G. VAN DER VELDEN.

Aan de publicatie van de 481 processen-verbaal of protocollen van de *Mirakelen van Onze Lieve Vrouw te 's-Hertogenbosch, 1381-1603* werkten H. Hens, H. van Bavel, G. van Dijck en J. Frantzen mee. Zij droegen voor het omvangrijke, ongeveer 750 bladzijden tellende werk, weliswaar een gemeenschappelijke en daarom gelijke verantwoordelijkheid, maar het is duidelijk, dat de transcriptie, annotatie en inleiding van de tekst toch voornamelijk op bepaalde schouders kwamen te rusten. Voor insiders is het bekend, dat de transcriptie van de tekst, begonnen door wijlen rector H. Hens, in hoofdzaak het werk is geweest van H. van Bavel. Die tekstpublicatie van het in vele opzichten uiterst belangrijk middeleeuws handschrift beslaat alleen reeds 550 van de 750 bladzijden, doch ook in de overige 200 bladzijden heeft H. van Bavel in menig opzicht de hand gehad. (A. v.d. H.).

Werkte aan de uitgave van het Bossche mirakelboek alleen iemand van de abdij mee, zonder dat dit inhoudelijk samenhang vertoonde met Berne, dat lag met het tweede werk heel anders. G. M. van der Velden, die in 1969 in dezelfde reeks al een studie publiceerde over De kosterij van Bokhoven, 1369-1969, presenteerde nu een werk, getiteld *Het patronaatsrecht over Bokhoven en het proces daarover te Brussel tussen de Prins van Robecq en de Abt van Berne, 1769-1770* (XVIII-206 blz).

Bokhoven werd in het jaar 1369 een zelfstandige parochie en het patronaatsrecht erover kwam vanaf dat moment toe aan de Abdij van Berne. Reeds van voor die tijd was Bokhoven tevens een zelfstandige heerlijkheid, die opklom tot baronie en later zelfs tot vrij graafschap van het Duitse Rijk. Door de eeuwen heen waren er tussen de tijdelijke heren en de pastoors velerlei geschillen over het recht van tiendheffing, de vraag van de zeggingschap over de bezittingen en inkomsten van de kerk, alsook over het benoemingsrecht van plaatselijke functionarissen met deels kerkelijke, deels wereldlijke bevoegdheden, als koster, onderwijzers, kerk- en armmeesters. Een echte conflictsituatie onstond echter pas, toen de graaf in 1768 tegen de benoeming van pastoor Hockx door abt Franciscus van Heck protesteerde. Het daarover door de abt en de graaf voor de Souvereine Raad van Brabant te Brussel aangespannen proces heeft nooit zijn uitspraak of vonnis gekend. De abt van Berne behield echter zijn oude rechten (A. v.d. H.).

Casa Dei (La Case-Dieu)

Dans le *Bulletin de la Société archéologique, historique, littéraire et scientifique du Gers*, 1978, LXXIX, pp. 311-327, Al. LAGORS publie un article: *Notes sur les registres paroissiaux de Plaisance-sur-Gers*. La paroisse de Plaisance était incorporée à l'abbaye prémontrée de *La Case-Dieu* (France: dép. Gers). Les registres de catholicité de cette paroisse sont conservés aux Archives départementales du Gers. Des religieux prémontrés résidaient comme responsables du culte à cette paroisse. Al. Lagors a consulté ces actes paroissiaux; y a trouvé tant de données intéressantes sur la paroissiale de Plaisance et des environs, qu'il s'est mis à y chercher et trouver des éléments divers de la vie des paroissiens. (J. B. V.).

Croatia

Legimus in *Dizionario degli Istituti di Perfezione*, t. III, 1976, col. 275, in articolo: *Croazia*, auctore D. KOKSA: «Di tutti gli Ordini religiosi in suolo croato la più lacunosa documentazione storica concerne i Premonstratensi, i cui monasteri facevano parte della «circaria» ungherese. Pare assai certo che il vescovo di Zagabria Stefano abbia fundato (1246) il monastero di Ivanic per le monache premonstratensi, rimaste ivi sino alla fine del sec. XIII. — Assai certa appare la fondazione dell'abbazia premonstratensi maschile di S. Croce

a Mandjeba (Francavilla) istituto fra il 1171 e il 1179, mentre si tratta solo di congetture quanto riguarda il convento maschile di Stankomen, trasformato poi in femminile durante il sec. XIII». (J.B.V.).

Cuissy

Dans *Les cahiers archéologiques de Picardie*, 1976, n° 3, pp. 191-216, fut publié un article de M. PLOUVIER intitulé: *Histoire et Architecture de l'Abbaye de Cuissy aux XVII^e et XVIII^e siècles*. (J.B.V.).

Czarnowanz (Schlesien)

Der *Heimatbrief der Katholiken des Erzbistums Breslau* (5. Jahrgang, Nr. 3, Düsseldorf 1978), herausgegeben vom Apostolischen Visitator der Katholiken des Erzbistums Breslau, brachte einen Beitrag von Prälat Franz Wosnitza mit dem Titel *750 Jahre Kloster Czarnowanz*. Ausgehend von der Übersiedlung des Prämonstratenserinnen-Klosters Rybnik nach Czarnowanz im Jahre 1228 unter Herzog Kasimir verfolgt der Verfasser kurz die geschichtliche Bedeutung dieses ältesten Frauenklosters Oberschlesiens bis zur Gegenwart. Sonderdrucke dieses Beitrages sind beim Verfasser (Schillerstraße 84, D-5000 Köln 51) erhältlich. (L.H.).

Floreffe

Het boekje van R. Laurent, *Les sceaux de l'abbaye et des abbés de Floreffe*, Brussel, 1975, dat destijds werd aangekondigd in *Analecta Praem.* 52 (1976) p. 119, wordt vakkundig en uitvoerig besproken door mevr. E. C. M. Leemans-Prins, directrice van het Kon. Ned. Genootschap van Geslacht- en Wapenkunde, gevestigd in 's-Gravenhage, in het *Nederlands Archievenblad* 83 (1978), blz. 84-86. (H. v. B.).

Fontcaude (Fons Calidus)

Cl. VIGNES, *Les chapiteaux du cloître de l'abbaye de Fontcaude* in *Bulletin monumental*, 1977, CXXXV, pp. 181-193. (J.B.V.).

Gallia

Dans le: *Bulletin de la Société d'histoire de l'art français*, 1976 (paru à Paris, chez F. de Noble, en 1978), on trouve, aux pp. 351 et suivantes, un article de Christian TAILLARD, consacré aux: *Eglises néo-classiques de l'Orne*. Les quatre premières églises de ce type dans ce département, sont celles de Trun, de Mortrée, du Mesle-sur-Sarthe, et de Boucé. Celle-ci était un ancien prieuré-cure prémontré, mais sous la Restauration, l'église tombait en ruine. Le dernier prieur-curé, Marc-Antoine Besnard, à son retour d'exil pendant la Révolution, avait été

nommé à nouveau à Boucé lors du Concordat, mais, à cause de la maladie, avait du se retirer à Caen chez un neveu qui était chirurgien, et il devait y décéder en 1827. La nouvelle église de Boucé, de style néo-classique, devait être construite de 1828 à 1840. (X.L.O.).

Dom BECQUET, O.S.B. (Ligugé) poursuit dans la *Revue Mabillon* (couverture rouge) la publication de: *Abbayes et Prieurés*. T. XVI; *Diocèse d'Amiens (Province de Reims)*. dans le nr. 271 de la revue dite (Janvier-Mars 1978), on trouve traités les abbayes prémontrées de Sélincourt (pp. 99-101) et celle de Séry (p. 103 s.), de même que les monastère de sœurs prémontrées de Bonneuil (p. 108). (J.B.V.).

Gascogne

A l'automne de 1978, l'abbé Jean CABANOT a fait paraître un volume dans la collection des bénédictins de la Pierre-qui-Vire, *La Nuit des temps*. C'est le cinquantième volume de cette collection, consacré à la: *Gascogne romane*. L'abbaye prémontrée de Lahonce a une notice courte aux pp. 33-34, et l'abbaye d'Arthous a droit à une notice longue aux pp. 292-319, et aux planches 127-133. (X.L.O.).

Geras

Ioachim Anserer, canonicus Gerusenus, iam plura evulgavit. Quorum elenchum hic exhibemus quin asserere audeamus hunc catalogum esse completum. Doctoratum S. Theologiae obtinuit apud institutum S. Anselmi, Romae: qua religiosus O.S.B. in Scheyern in Salzburg obtinuit doctoratum in philosophia anno 1957. Postea, in universitate Wien obtinuit lauream doctoralem in philosophia, in instituto culturae musicalis in illa Universitate. Anno 1969 transiit canonice ad ordinem Praemonstratensem. Inde ab anno 1977 docet scientiam musicalem in universitate Vindobonensi. Praeter publicationes quas parat, hucusque edidit duos libros: 1. *Die Bräuche der Abtei Tegernsee unter Abt Kaspar Ayndorffer (1426-1441) erbunden mit einer textkritischen Edition der Consuetudines Tegernseenses*. Ottobeuren, 1968, Kommissionsverlag Winfried-Werk, Augsburg. (Studien und Mitteilungen zur Geschichte des Benediktiner-Ordens und seiner Zweigen). 18. Ergänzungsband. Ottobeuren, 1968, XV + 362 pp.). — 2. J. ANGERER, O.Praem., *Die Liturgische-Musikalische Erneuerung der Melker-Reform. Studien zur Erforschung der Musikpraxis in den Benediktinerklöstern der 15. Jahrhunderts*. (Veröffentlichungen der Kommission für Musikforschung. Herausgegeben von Erich Swenk. Heft 15). Wien, Verlag der Österreichischen Akademie der Wissenschaften. Wien, 1974, 176 pp.

Inter articulos, publicatos in variis periodicis, enumerandi veniunt:

1. *550 Jahre Melker Reform (1418-1968)* in *Das Weltreich*, 1969, IXXXX, pp. 61-65. — 2. *Geist und Welt der Melker Reform* in *118. Jahresbericht des öffentlichen Stiftsgymnasiums der Benediktiner zu Melk a.d.D.* 1976, pp. 3-11. — 3. *Die Begriffe «Discantus, organa» und «scolares» in reformgeschichtlichen Urkunden des 15. Jahrhunderts. Ein Beitrag zur Pflege der Mehrstimmigkeit in der Benediktinerklöstern des österreichisch-süddeutschen Raumes.* In: *Anz. Akademie der Wissenschaften*. Wien, phil.-hist. Klasse 109, 1972-1973, pp. 145-170. — 4. *Hobby-Ferien hinter Klostermauern (die Hobby-Kurse im Stift Geras in Ordens-Nachrichten* Heft 86, 1976, pp. 74-76; — 5. *Das Mönchtum im Karolingischen Reich* in S. HAIDER, *Die Anfänge des Klosters Kremsmünster*. Linz, 1978, pp. 11-24; — 6. *Frühchristentum in Musikgeschichte Österreichs. Band I von den Anfängen zum Barock.* Verlag Styria, 1977, pp. 43-55; — 7. *Zu Problematik der Begriffe: Regula-Consuetudo-Observanz und Orden in Studien und Mitteilungen zur Geschichte des Benediktiner-Ordens und seine Zweige.* 1977, LXXXVIII, 312-232, — 8. *Die Consuetudines Monasticae als Quelle für die Musikwissenschaft in Festschrift Ferdinand Haberl zum 70. Geburtstag. Sacerdos et Cantus Gregoriani Magister.* Regensburg, Verlag Bosse, 1977, pp. 23-37; — 9. *Mönchtum und Seelsorge, Widerspruch oder Vollendung?* Dargestellt an der «Historia Monachorum in Studia Historico-Ecclesiastica. Festgabe für Prof. Luchsius Spätling, O.F.M., Rome, 1977, pp. 147-167. (J.B.V.).

Cura Ambr. Pfiffig et J.H. Mikes, canonicorum Gerasenorum, recenter prodiit (in ipsa abbatia Gerusana) opusculum, olim conscriptum ab abbate Isfrido FRANZ (abbas annis 1952-1961): *Geras-Pernegg. Geschichte der Waldviertels Klosterstiftung*. 102 pp. Variis capitibus haec tractantur: Die Gründung. Der Orden. Die Geschichte des Doppelklosters, 1153-1585. Die Chorherrenklöster, 1585-1783. Die neuere Geschichte der Abtei, 1783. (J.B.V.).

Germania

Il paraît actuellement en Allemagne un: *Biographisch-Bibliographisch Kirchenlexicon*, herausgegeben von Friedrich Wilhelm Bautz, à Hamm-Göttingen, Verlag Traugott Bautz. Ce dictionnaire sera complet en quatre volumes, le premier est complet et va de A à Fauste de Byzance. Dans le second volume, le fascicule 16, Gabler-Grégoire IX, est paru en 1976. Il contient une notice sur Léonard Goffiné, aux colonnes 262-263, et une sur Gottfried von Cappenberg, aux colonnes 272-273. (X.L.O.).

Gödöllő

Our confrere, Prof. A.L. Gabriel, Director of the Ambrosian

Collection at the University of Notre Dame (U.S.A.), gave an illustrated lecture at the Fifth St. Louis University Conference on Manuscript Studies on October 12, 1978, entitled: *An Unknown Illuminated Page from the Mediaeval Statute Book of the Order of Saint Michel in the Ambrosiana Library, Milan.* (J.B.V.).

Extat praeterea, proelo multiplicatum, Astr. Gabriel, *Titres et Travaux. Biography and List of Publications.* (Apud auctorem: P.O. Box 578; University; Notre Dame, Indiana 46556; U.S.A.). In quo haec in specie continentur: 1. Biography; 2. Publications in Chronological Order. 3. Publications According to Years; 4. Selected List of Courses Given 1950-1975; 5. General Index of the Publications of Astrik L. Gabriel; 6. Lectures of Dr. A.L. Gabriel. (J.B.V.).

Gratteri

La présence de Prémontrés en Sicile (Gratteri: dioc. Cefalù) reste jusqu'ici peu connue. Quelques éléments concernant cette présence se trouvent dans une étude publiée par M. VALENZIANO-Cr. VALENZIANO, dans *Cahiers de Civilisation médiévale*, 1978, XXI, p. 3-30 sous le titre: *La supplique des chanoines de la cathédrale de Cefalù.* Nous lisons (p. 24): «Les prémontrés de Gratteri viennent probablement d'une canonie du diocèse d'Amiens, Saint-Josse-au-Bois, d'où, ces années-là, partent des chanoines pour La Lucerne, en Normandie. Ils sont en rapports continuels, quelle que soit la nature de ces rapports-avec leurs confrères de Cefalù. Ces rapports sont étudiés dans cet article spécialement en tant qu'ils concernent l'architecture et la décoration architecturale des édifices de Gratteri. (J.B.V.).

Grimbergen

F. DAELEMANS, *De vorming van het domein van de Norbertijner Abdij van Grimbergen (vanaf haar stichting tot ongeveer 1300)* In: *Eigen Schoon en De Brabander*, 1978, LXI, bl. 48-62. (J.B.V.).

In *Dizionario degli istituti di Perfezione*, t. I (1974), col. 254, sermo fit de *Agostiane Suore Nere* (in Asse, Belg.). Quae Congregatio adhuc existit. Fundator Congregationis erat I. Luckx, canonicus Grimbergensis. — Fusius de eodem Luckx agitur in eodem *Dizionario*, t. V (1978), col. 747 s. Luckx obiit die 18 octobris 1839. (J.B.V.).

Hamborn

Unter dem Titel *Kirche zwischen Rhein und Lenne, 20 Jahre Bistum Essen* veranstaltete das Institut für kirchengeschichtliche Forschung des Bistums Essen vom 4. bis 31. Oktober 1978 im neuen Diözesanmuseum in Essen eine Ausstellung. Von den Kunstschatzen

der Abtei Hamborn waren ein barocker Kelch und eine barocke Reliquienmonstranz zu sehen (Katalog Nr. 4 und Nr. 180). (L.H.).

Als Heft 211 der Reihe «Rheinische Kunststätten» erschien im Dezember 1978 das 20 Seiten umfassende Heft «Die Prämonstratenser-Abtei Hamborn» in Duisburg. Verfasser ist Herr Dr. Friedrich Scheiermann, der in der gleichen Reihe anlässlich der 800-Jahrfeier der Abtei im Jahre 1936 den erste Kirchenführer vorgelegt hat und dessen Mitsorge der historisch-korrekte und zugleich funktionsgerechte Wiederaufbau der kriegszerstörten Kirche und Abteigebäude um das alte Kreuzganggeviert weitgehend zu danken ist. Herausgeber ist der Rheinische Verein für Denkmalpflege, Deutzer Freiheit 49, D-5000 Köln 21. (L.H.).

Havelberg

In het werk van Friedrich LOTTER, *Die Konzeption des Wendenkreuzzugs. Ideengeschichtliche, kirchenrechtliche und historisch-politische Voraussetzungen der Missionierung von Elb- und Ostseeslawen um die Mitte des 12. Jahrhunderts (Vorträge und Forschungen, 23)*, Sigmaringen, 1977, komt uiteraard ook meermaals de belangrijke rol van Anselm van Havelberg ter sprake bij de kruistocht van 1147. Ook de bibliografie kan goede diensten bewijzen. (W.M.G.).

Heilisseem

De abdij van Heilisseem nam, als zodanig, een einde bij de franse Revolutie. Vele gebouwen ervan bleven behouden tot op onze dagen. Deze werden onlangs met veel zorg, hersteld; nadat dit domein, enkele tijd geleden, was omvormd tot «Provinciaal Centrum voor Jeugd en Cultuur, voor de provincie Brabant». In *Brabant*, december 1977, bl. 36-43, *Het Provinciaal Centrum voor Jeugd en Cultuur «Oude Abdij van Heylisseem»*. Heel wat fotos sieren de tekst van het artikel, opgesteld door Cl. ECTORS. (J.B.V.).

Heinsberg

In den Annalen des Historischen Vereins für den Niederrhein Band 180 (Bonn 1978) Seite 80-98 schrieb Peter H. Meurer einen Beitrag mit dem Titel «Der Grundbesitz des Adligen Damenstiftes Heinsberg um 1800». Gemeint ist das Stift der Prämonstratenserinnen in der Stadt Heinsberg (zwischen Aachen und Mönchengladbach). Nach einem Streifzug durch die Geschichte des ehemaligen Doppelklosters und späteren Frauenklosters Heinsberg beschreibt der Autor den Grundbesitz dieses Stiftes (geordnet nach Klosterhöfen, übrigen Immobilien und Zehnten) kurz vor seiner Aufhebung zur Zeit der Säkularisation. Meurers Aufsatz ist ein gutes Mosaiksteinchen für eine umfassende Arbeit über das Heinsberger Stift. Es sei darauf

hingewiesen, daß im Hausarchiv der Spiritaner zu Knechtsteden eine private Materialsammlung zur Geschichte des Klosters Heinsberg angelegt ist, die als Vorarbeit für eine umfassende Darstellung gute Dienste leisten könnte. (L.H.).

La Honce

B. PEYROUS, *Les Établissements religieux du Diocèse de Bayonne. L'enquête de la commission des réguliers en 1767-1768*. Dans *Bulletin de la Société des Sciences, Lettres et Arts de Bayonne*, 1077, nr. 133, pp. 219-237. Il est connu que vers la fin du dix-huitième siècle, fut érigée en France une Commission des Religieux. Mr. le prof. Peyrous (Bordeaux) publie dans le revue nommée, quelques documents concernant cette Commission. Avec une introduction. Est publiée, entre-autres, une lettre de l'évêque de Bayonne, G. d'Arche, à l'archevêque de Reims, le cardinal de La Roche-Aymon, président de ladite Commission. L'évêque de Bayonne, défenseur fervent des monastères, loue en particulier l'abbaye prémontrée de La Honce. L'évêque déclare: «Je ne puis me dispenser de vous présenter quelques réflexions sur l'abbaye de La Honce, qui est située dans une paroisse de mon diocèse. Cette maison est nécessaire dans mon diocèse pour fournir à sept cures des Pays Basques. On ne trouverait point d'autre abbaye qui peut envoyer des sujets dans ces cures, parce qu'elle est la seule où il y ait des religieux instruits dans la langue du pays» (p. 223). Plus loin (p. 225-227), Mr. Peyrous publie un mémoire des Prémontrés de La Honce, dans lequel les religieux exposent les grandes difficultés qu'ils ont subi, en particulier de la part des calvinistes vers le milieu du XVI^e siècle. (J.V.B.).

Leitomischl

Floruit olim, in reginonibus hodiernae Tchechoslovakiae, monasterium Eremitarum S. Augustini, Mariakron dictum. Historia huius monasterii describitur in *Augustiniana*, 1977, XXVII, pp. 431-477: *Die Geschichte des Augustiner-Eremitenklosters Mariakron von der Gründung bis zu seinem Untergang*, auctore F. RYSCHAWA. P. 460 huius tractationis sermo fit de abbatia Leitomischl, ordinis Praemonstratensis, huiusque habitudine cum Mariakron; speciatim quando erecta fuit nova diocesis in Leitomischl; cuius primus episcopus erat canonicus abbatiae non longe distantis Luca (Klosterbruck). Scribit de organizatione novae huius dioceseos-auctor Ryschawy: «Ausstattung des neuen Bistums mit zeitlichem Besitz wurden die Güter und Einkünfte des Prämonastratenserklusters in der Weise verwendet, dass die eine Hälfte davon der Bischof, die andere Hälfte das Domkapitel und das nach wie vor bestehende Kloster erhielt. Da aber diese Temporal für die Erfüllung der Aufgaben nicht ausreichten und zudem das Bistum zu klein war, ersuchte der damalige

Erzbischof von Prag, dem als Metropoliten das neuen Bistum unterstand, im Jahre 1349 Papst Klemens VI um Zuweisung weiterer Güter und Pfarreien. Am 4. November 1350 wurden die endgültigen Grenzen der Leitomischler Diözese festgelegt, wobei sowohl das Prager Erzbistum, als auch die Olmützer Diözese eine Anzahl von Kirchensprengeln oder Dekanaten abtreten mußte» (p. 460). (J.B.V.).

Leliëndaal

Tegen het einde van de zestiende eeuw, verbleven de Norbertinessen van Leliëndaal te Hombeek, nabij Mechelen. Nadat dit klooster in het jaar 1580 door brand verwoest werd, vestigden zich deze Zusters, enkele jaren nadien, te Mechelen. Over het klooster van Hombeek schreef S. DE COCK. *De Norbertinessen van Leliëndaal in 't Vaartland*, 1977, II, bl. 25-29. De predikstoel van het verwoest klooster van Hombeek staat nu in de kerk van Hombeek. Zoals we weten uit de *Handelingen van de Kon. Kring voor Oudheidkunde, Letteren en Kunst van Mechelen*, 1977, LXXXI, bl. 110; een foto van die predikstoel staat op bl. 114; een afbeelding van een aquarel van J.B. De Noter (1786-1855), het verdwenen klooster voorstellend, vinden we op bl. 117 van genoemd jaarboek. (J.B.V.).

Magdeburg

Das ehemalige Kloster Unser Lieben Frauen, das neu gestaltete Kulturzentrum der Bezirksstadt Magdeburg, erhielt im August 1978 ein neues Geläut von 10 Glocken, die in Apolda gegossen wurden. Bevor sie in der ehemalige Glockenstube im Westwerk zwischen den beiden romanischen Rundtürmen Platz finden konnten, mußte die tragende Konstruktion durch zusätzliche Träger verstärkt werden.

Der Baukomplex des ehemaligen Klosters ist in seiner Geschlossenheit ein bedeutendes Zeugnis romanischer Baukunst, das nach den erheblichen Kriegszerstörungen durch die Denkmalpflege beim Wiederaufbau von späteren Anbauten befreit wurde und nun in seiner ursprünglichen Baukonzeption dasteht. Die Klosteranlage umfaßt drei historische Säle und einen neuen Saal für Ausstellungen sowie die Konzerthalle (= ehemalige Klosterkirche), ein Café und in nächster Zeit auch die erneuerte Klosterbibliothek (Quelle: Zeitung NEUE ZEIT vom 6. Oktober 1978, Nr. 237, Seite 4). (L.H.).

Mondaye — Mons Dei

Les textes des: *Procès de béatification et canonisation de Sainte-Thérèse de l'Enfant-Jésus...* sont parus, in extenso, à Rome, au Térésianum, en 1937 et 1976. Le p. Godefroid Madelaine déposa deux fois. Dans le t. 1er, *Procès informatif ordinaire*, le prélat de Frigolet fut le témoin n° 24, et il déposa à Lisieux les 23 et 24 mai 1911, au cours des sessions 77 et 78. (Pp. 513-525). Dans le t. 2, *Procès apostolique*, on

voit que l'abbé de Frigolet déposa lors de quatre sessions, qui eurent lieu à Namur, sous la présidence de Mgr Heylen comme juge, les 31 aout, 6 septembre matin et soir, et 29 octobre, 1917. (Pp. 549-572). Un décret de la Congrégation des Rites du 10 janvier 1917 avait autorisé cette manière de faire, le Rme P. étant alors en Belgique avec sa communauté. Sa déposition est appelée: Petit procès apostolique de Namur. (X.L.O.).

Obermarchtal

Dans *Geschichtschreibung und Geistiges Leben im Mittelalter. Festschrift für Heinz Löwe* (Böhlar Verlag Köln-Wien 1978), herausgegeben von Karl HAUCK und Hubert MORDEK, on peut lire la contribution de Immo EBERL (Tübingen): *Die Historia monasterii Marchtelanensis. Untersuchungen zur Chronik des oberschwäbischen Prämonstratenserstiftes Obermarchtal* (o.c. 468-489). (C.L.C.).

Oosterhout

Das Buch *Luister naar je hart*, verfaßt von Peter Marcel Broeckx, dem Propst von Oosterhout, erschien im Herbst 1978 als Topos-Taschenbuch Nr. 73 im Matthias-Grünwald-Verlag, Mainz, in deutscher Übersetzung. Es trägt den Titel *Hör auf dein Herz. Einladung zum Beten*. (L.H.).

Park

In het jaar 1978, diende W. BROES, een licentiaatsthesis in bij prof. Cloet (Univ. Leuven). Onderwerp was: *De abdij van het Park (Heverlee) en haar parochies*. (J.B.V.).

Philippus de Harveng

Les *Analecta Praemonstratensia*, 1976, LII, pp. 185-211, ont publié un article de Fr. NEGRI, *Il celibato sacerdotale per Filippo di Harveng*. Nous retrouvons le texte de cet article, traduction et présentation française dans le *Petit Messenger de notre Dame du Bon remède*, revue bimensuelle de l'abbaye prémontrée de St. Michel de Frigolet (Tarascon-sur-Rhône), de 1978; nr. de mars-avril et suivant, par B. ADURA, O. Praem. (J.B.V.).

Postel

Cfr. W.M. Grauwen werd bij Koninklijk Besluit van 14 november 1978, verschenen in het Belgisch Staatsblad van 1 februari 1979, bevorderd tot afdelingshoofd van de inspectiedienst van het Algemeen Rijksarchief in de Provinciën, met ingang van 1 december 1978. Dezelfde confrater werkte van 20-30 november 1978 te München, op

uitnodiging van het geleerd genootschap der *Monumenta Germaniae Historica*, met het oog op de voortzetting van de uitgaven van de *Vita Norberti* en de *Vita Godefridi Cappenbergensis*, in vervanging van Dr. Gerlinde Niemeyer (Münster), die wegens ziekte haar opdracht niet zal kunnen volvoeren. (J.B.V.).

Citeren we verder een artikel van W.M. GRAUWEN, dat hij samen met Prof. Ph. Godding publiceerde in *Handelingen van de Koninklijke Commissie voor de uitgave der Oude Wetten en Verordeningen van België, 1975-1976, XXVII, bl. 37-46*, onder de titel: *Een formulierboek voor de Schepen- of Laatabanken van de abdij Dielegem*. (J.B.V.).

Nic. Psaume († 1575)

Nic. Psaume. évêque de Verdun (depuis l'année 1548), fut prélat de l'abbaye prémontrée de St-Paul de Verdun, fut au cours de la troisième session du Concile de Trente un membre éminent. Il y a énergiquement protesté contre la plaie des abbés commendataires. Son «*Diarium*» personnel de cette session conciliaire fut conservé (et réédité en 1911). Un manuscrit de ce *Diarium* est conservé à la Bibliothèque Nationale de Paris, ms. latins, n° 3774. Comme le note une recension publiée dans *Bibliothèque de l'Ecole des Chartes*, 1977, t. CXXXV, p. 353. (Cfr. de Psaume, A. ERENS in *Anal. Praem.*, 1935, XI, pp. 170-216; et *Dictionnaire de Théologie catholique*, t. XIII, le partie (1936), col. 1086-1093). (J.B.V.).

Ratzeburg

In der Zeitschrift *BONIFATIUSBLATT*, herausgegeben vom Bonifatiuswerk der deutschen Katholiken, 118. Jahrgang, Paderborn 1978, Nr. 3 (= Juli/September), Seite 12f stellt Helmut Holzapfel unter dem Titel «*Evermod von Ratzeburg*» das Leben und Wirken dieses Bischofs von Ratzeburg vor, der vor 800 Jahren starb und dessen Kult vor 250 Jahren von Papst Benedikt XIII. für ganzen Prämonstratenserorden bestätigt wurde. (L.H.).

Rommersdorf

In seinem Beitrag *Der ehemalige Prämonstratenserabtei Rommersdorf am Mittelrhein* gibt Rudolf LAHR einen Überblick über die geschichtliche Entwicklung, insbesondere über die Baugeschichte dieses im Ortsteil Heimbach-Weis der Stadt Niewied gelegenen Bauwerks, das durch mehrere Jahrhunderte die bevorzugte Grablege der Isenburger war. Dem Förderkreis Rommersdorf gelang es, eine Abtei Rommersdorf-Stiftung zu bilden, der das Grundstück mit Kirchenruine, Kapitelsaal, Kreuzgang, Innenhof, Abts- und Konventgebäude, dem Englischen Garten und einem Teil des Französischen Gartens übertragen wurde. Was dieser Kreis seit 1976

zur Sicherung und Wiederherstellung der Bausubstanz unternommen hat, wird aus dem genannten Beitrag deutlich (*Rheinische Heimatpflege*, Rheinland-Verlag Köln, 15. Jahrgang, 1978, Seite 177-181).

Der Park der Prämonstratenserabtei Rommersdorf wird von Doris Engel im Anschluß an den vorgenannten Beitrag vorgestellt (Seite 181). Dieser alte Park besitzt eine Reihe dendrologischer Besonderheiten; um und in den Weihern befindet sich eine reiche Flora. (L.H.).

Rot a.d. Rot-Schussenried

Cistercienser-Kronik, 1978, LXXXV, p. 150, refert habitum esse in civitate Lindau Congressum ab «Internationale Gesellschaft für Geschichte der Pharmazie». Notatur in fine: «Exkursionen führten zu den auch medizin-und pharmaziehistorisch bemerkenswerten Klöstern Weingarten, Schussenried (Sorethum, O. Praem.), Rot a.d. Rot (Rotha, O. Praem.) und Ochsenhausen». (J.B.V.).

A. Weitnauer beschreibt in seinem Buch «Himmel voller Helfer, Welt voller Wunder» (Verlag für Heimatpflege, Kempten/Allgäu 1969, 120 Seiten und Farbbilder) in einem ersten Abschnitt die bunte Welt der Schutzheiligen und Wundertäter, und zwar besonders im süddeutschen Raum. In einem zweiten Abschnitt behandelt er die Mirakelbücher, Weihegaben und Votivtafeln aus der Wallfahrtskirche Maria Steinbach, die einstmals dem Kloster Rot an der Rot Inkorporiert war. Etwa 40 Seiten umfaßt eine Auswahl von Wunderbeschreibungen, die wörtlich aus dem ersten Steinbacher Mirakelbuch «Unerschöpflicher Gnaden-Bach, neuerlich entsprungen zu Maria-Steinbach» (Augsburg 1738 und in mehreren späteren Ausgaben) übernommen worden sind. Bemerkenswert sind die farbtechnisch hervorragenden Abbildungen alter Votivtafeln (größtenteils aus der Kirche von Maria-Steinbach). (H.v.B.).

S. Quirico in Antrodoco

Pater Norbert Backmund schrieb in den *Anal. Praem.* LIV (1978), Seite 237ff über das Porträt eines Prämonstratensers aus dem Jahre 1463, das in der Kapelle San Girolamo auf einem Berg in der Pfarrei Ocenelli bei Spoleto (Italien) entdeckt wurde. Der gleiche Sachverhalt — vermehrt um zwei Abbildungen — wird von Norbert Backmund in «Spoletinum» (hrsg. von der Accademia Spoletina), Band 19, Nr. 22, Dezember 1977, Seite 86f unter dem Titel «Rarissimo ritratto Premonstratense nello Spoletino» geschildert. (L.H.).

Schäftersheim

Von diesem alten, im 30 jährigen Krieg endgültig untergegangenen Prämonstratenserkloster (s. *Monasticon I*, 133) steht heute kein Stein

mehr, nur Nebengebäude sind noch vorhanden. An seiner Stelle steht ein Wirtschaftshof. Zum ersten Mal kam hier eine Gemeinde auf die Idee, einem verschwundenen Kloster ein Denkmal zu setzen. Wo die Kirche stand, wurde nun eine lebensgrosse steinerne Statue einer Nonne errichtet. Es ist aus weißem Muschelkalk und das Werk eines heimischen Künstlers. Seine Absicht, der «verinnerlichten Suche des heutigen Menschen nach einem sinnvollen Leben» Ausdruck zu verleihen, ist ausgezeichnet gelungen. Es gibt genug bedeutende ehemalige Klöster unseres Ordens, die völlig verschwunden sind und wo man so etwas anregen könnte. (N.B.).

Tepl-Chotieschau

In monasterio Praemonstratensi Chotieschau, in Bohemia, olim floruit institutum instructioni iuniorum deditum. Plura egit canonia Teplensis in favorem huius instituti. E quibus plura exponuntur a Dr. J. HÜTTL in *Schulneubauten des Stift Tepler Schulpatronats auf dem Herrschulgebiete des ehemaligen Chorfrauenstiftes Chotieschau*. in *Der Egerländer*, 1978, Novembris, t. XXIX, pp. 226 s. (J.B.V.).

Tepl-Villingen

Prodiit, editum ab Institut für Kirchengeschichte von Böhmen-Mähren-Schlesien (Königstein-Taunus, Germania) t. IV (1976) *Archiv für Kirchengeschichte von Böhmen-Mähren-Schlesien*. In quo tomo nonnulla «Praemonstratensia» habentur. In hoc tomo scripsit J. DICHTL et K.-A. HUBER, O. Praem., de *Hermann Dichtl (1802-1877)* (l.c., pp. 7-60); K. A. HUBER, *Kardinal Schwarzenbergs Reformvorschläge für das I. Vatikanische Konzil* (pp. 145-162); K. A. HUBER, *Goethe in böhmisch-mährischen Klöstern* (pp. 163-175); sermo fit in specie de relationibus canonici Teplensis, Stanislai Zauper († 1850; cfr. L. GOOVAERTS *Ecrivains, Artistes et Savants de l'Ordre de Prémontré*, Bruxellis, t. II (1902), pp. 426-429) cum Goethe. (J.B.V.).

Textus 1. Exodi, in quo sermo fit de nomine Dei: Ego sum qui sum, omnibus notissimus est. De sensu textus illius originalis hebraici scite inquit cfr. prof. WAMBACQ in *Biblica*, 1978, LIX, pp. 317-338. Exegesi accurata instituta, concludit auctor expositionem suam apponendo notam theologicam, qua significatio realis terminologiae originalis hebraicae positive exhibetur. (J.B.V.).

Vessra

Die DDR-Zeitung «Neue Zeit» Nr. 257 vom 31. Oktober 1978 berichtet: Zwei nach dem Innenraum geneigte zylindrische Lichtöffnungen von 29 cm Durchmesser in der Südkapelle der romanischen Klosterruine von Vessra (Bezirk Suhl, DDR) haben die Aufmerksamkeit der Erfurter Denkmalpfleger erregt. Die nördlich und

südlich angebrachten Öffnungen, die sich oberhalb der Apsis befinden, wurden bisher für Luftlöcher gehalten.

Zu bestimmten Jahreszeiten ist jedoch ein Lichtstrahl zu beobachten, der wie ein Scheinwerfer einen kleinen Abschnitt des dunklen Raumes beleuchtet. Die Sternwarte Rodewisch ermittelte die Daten für den Sonnendurchgang durch diese Öffnungen. Nach dem zur Bauzeit gültigen julianischen Kalender kommen für die südliche Öffnung der 25. März (heute der 1. April) und der 4. September (heute der 11. September) in Frage. Für die nördliche Öffnung sind es der 26. Mai (heute der 2. Juni) und der 3. Juli (heute der 10. Juli).

Die Südkapelle gehört zu den Resten einer mittelalterlichen Klosteranlage, in der ein agrarhistorisches Freilichtmuseum entsteht. Nach einigen Instandsetzungsarbeiten soll in der Südkapelle eine kleine Ausstellung zur Astronomie des Mittelalters aufgebaut werden. (L.H.).

Wadgassen

Das Standardwerk von Michael TRITZ, *Geschichte der Abtei Wadgassen*, das zuerst im Selbstverlag des Verfassers zu Wadgassen 1901 erschien, wurde im Jahre 1978 im Reprint-Verfahren neu aufgelegt (Saarbrücker Druckerei und Verlag). Hans-Walter Herrmann, der Direktor des Saarländischen Landesarchivs, schrieb eine kurze Einleitung, in der er unter anderem auf das inzwischen publizierte Schriftgut über Wadgassen hinweist. Volker Wagner und Roland Sonntag stellten das Orts- und Personenregister zusammen, wobei jedoch nur diejenigen Namen erfaßt wurden, die den Bearbeitern erwähnenswert schienen. (L.H.).

Windberg

Am 21. Oktober 1978 fand in der Abtei Windberg ein Festakt statt, in dessen Rahmen an Pater Dr. Norbert Backmund die ihm anlässlich seines 50. Professjubiläums (und nachträglich zu seinem 70. Geburtstag) gewidmete Festschrift «Secundum regulam vivere» überreicht wurde. Den Auftakt bildete ein Gottesdienst, der in der Abteikirche vom Regensburger Diözesanbischof, Dr. Rudolf Graber, zusammen mit dem Windberger Konvent und in Anwesenheit zahlreicher, prominenter Gäste aus dem kirchlichen, staatlichen und wissenschaftlichen Bereich zelebriert wurde. Im großen Saal der Abtei fand anschließend der eigentliche Festakt mit der feierlichen Überreichung der Festschrift durch den Herausgeber Dr. Gert Melville (München) statt. Der bayerische Staatsminister für Landesentwicklung und Umweltfragen, Alfred Dick, sprach über die überragende Bedeutung, welche die Klöster in vergangenen Jahrhunderten für die Landesentwicklung gehabt haben. Pater Dr. Ludger Horstkötter überbrachte die Grüße und Glückwünsche der historischen Kommission des Ordens und dankte dem Jubilar für seine

Forschungsarbeit. Nach der Verlesung der Grußworte von Generalabt Bischof Norbert Calmels und des bayerischen Kultusministers Prof. Dr. Hans Maier, folgte der Festvortrag von Frau Prof. Dr. Laetitia Boehm, Universität München, mit dem Titel: «Monastische Lebensform und Gestaltung humaner Wertnormen als Grundkomponenten unserer geschichtlichen Existenz». Die musikalische Umrahmung lag bei dem «Ensemble für frühe Musik» (Augsburg) unter Leitung von Hans Ganser, das Werke klösterlicher Musik aus dem 12. und 13. Jahrhundert zur Aufführung brachte. (R.J.R.).

Zwierzyniec

Le renouvellement du couvent de Zwierzyniec sous l'abbesse Dorota Katska (polonice) in *Nasza przeszłość*, 1977, XLVII, pp. 171-210, auctoribus A. DYGAT et A. RYBAK. (Katska erat priorissa 1591-1643). (J.B.V.).

Huic Chronico conficiendo, collaborationem praestiterunt: N. Backmund (Windberg); C.L. Caals (Averbode); D. De Clerck (Averbode); W.M. Grauwen (Meise); L. Horstkötter (Hamborn); X. Lavagne d'Ortigue (Pau); R.J. Rommens (Windberg); J.B. Valvekens (Averbode); H. van Bavel (Berne); A. van den Hurk (Berne).